
BratZi a sestry,

vstupujeme opět do doby postní, která byla, je a bude vždy charakteristická
svoji kajícností, ke které patZí půst, modlitba a almužna. Yekl bych, že pro nás
by v letošním roce byl vhodný prostor zvláště pro půst od všeho, co nám
bere �as věnovat se více Bohu. Nechci podceňovat formu postu, kdy si
odZíkáme �ást jídla, ale ze zkušeností vím, jak si to mnoho lidí upravuje a
ospravedlňuje, že to pro ně není nic a nakonec se z postu stane karikatura.
Oblast �asu však vnímám velmi naléhavě. Jak �asto slýcháme, že někdo nemá
�as, nestíhá, potZebuje den prodloužit apod. Mít čas, to by bylo super!!!

Sta�í se zastavit a naplánovat si �as postu, udělat si prostě týdenní Zád v
době postní, opravdu si to napsat a sledovat, co v který �as bych měl dělat.
Zapsat jen opravdové nutnosti, bez kterých to nejde. Ur�itě sem nepatZí
různé hry, sledování sociálních sítí a �as strávený se svým mobilem, vydržíme
i bez kulisy televizního vysílání a je toho mnoho, co být prostě chvilku
nemusí. Naopak �as pro duchovní �etbu, modlitbu a sebezdokonalování
nebo sebevzdělávání ve víZe, tedy prohloubení vztahu s Bohem, to potZebuje
každý z nás. Poslední týdny mě pZesvěd�ily o tom, jak málo víme, respektive
známe, protože každý věděl, jak věci mají být a všichni by vše dělali úplně
jinak. Umíme velmi dobZe hodnotit a kritizovat, ale v Písmu svatém k tomu
ospravedlnění nenajdeme. PZál bych si, abychom v této milostiplné době
postní poznali své slabosti a nedostatky, které nás vedou k hZíšným skutkům.
Využít tento čas k sebereflexi svého života víry, přiblížit se více k
našemu Pánu a zamilovat si čas v Jeho přítomnosti.

PZeji všem, abychom na konci doby postní neZekli, tolikrát opakovanou větu:
„Ta doba postní mi nějak protekla mezi prsty a už je po ní.“
Na cestě k dokonalosti vám ze srdce žehnám

Timotej Maria

Farní zpravodaj
�íslo 3/2025

 01. 03. 2025

V týdnu od 01. 03. 2025 se modlíme za farnost a zvláště pamatujme na: 
TZebotov –Kolací; Radotín – Kuralovy; ernošice – Petra Urbance
V týdnu od 08. 02. 2025 se modlíme za farnost a zvláště pamatujme na: 
TZebotov – Kubátovy; Radotín – HZebí�kovy; ernošice – Pechovy
V týdnu od 15. 02. 2025 se modlíme za farnost a zvláště pamatujme na: 
TZebotov – Sr. Kláru; Radotín – Gabesamovy; ernošice – Alžbětu Svobodovou
V týdnu od 22. 02. 2025 se modlíme za farnost a zvláště pamatujme na: 
TZebotov – Ucha�ovy; Radotín – Martínkovy; ernošice – Vlaďku Mou�kovou
V týdnu od 29. 03. 2025 se modlíme za farnost a zvláště pamatujme na: 
TZebotov – Endersovy; Radotín – Novákovy (ul. Na Benátkách); ernošice – Rybi�kovy

ŘÍMSKOKATOLICKÉ FARNOSTI  
RADOTÍN A TŘEBOTOV

Moudrost dává moudrému větší sílu, než jí má deset vládců v městě. Jistě není
nikdo tak spravedlivý na zemi, že by dělal jenom dobro a nikdy nehřešil. Také si
nevšímej žádných tlachů, které se mluví, abys neslyšel svého služebníka, jak tě
pomlouvá. Sám dobře víš, že mnohokrát i ty jsi pomlouval druhé.

Kaz 7. 19-22



Žehnání praporů

Farnost zažila v sobotu 9. února setkání s nejvyšším pZedstavitelem katolické
církve v eské republice Jeho Excelencí Mons. Jan Graubnerem, arcibiskupem
pražským, primasem �eským. Vý�tem některých jeho titulů a funkcí chci jen
upozornit na mimoZádnost, kterou jsme doma v Praze – Radotíně prožili. Yekl
bych skoro v mediální tichosti. V tom byla skryta síla duchovního zážitku v
našem farním kostele. 

Pro skauty radotínské i �ernošické jistě velká �est držet v rukou nové prapory
obou farností. Pro ministranty pZíležitost dostat se do blízkosti osobnosti
pražského arcibiskupa a osobně v jeho pZítomnosti být pZítomni pZi slavení
pontifikální mše sv., pro radotínský hudební „rodinný sbor“ (jak jej pro sebe
nazývám  - mj. moc se mi líbí) i pro varhaníka Vladimíra Roubala a zpěva�ku
Markétu Fassati byla pZíležitost se podělit s pZítomnými o radosti a milosti
spojené se zpěvy pZi bohoslužbě. Pro pZizvané pZedstavitele měst v našich
farnostech zastoupené starostou Prahy 16 panem Karlem Hanzlíkem,
místostarostou Miroslavem Knotkem, starostou ernošic panem Filipem
KoZínkem a starostou obce Chote� panem Martinem Bekem byla zase
pZíležitost nahlédnout do atmosféry farního spole�enství, kterou prožíváme
pZi slavení mše sv. v pZítomnosti s Ježíšem Kristem. 

Následné pohoštění v komunitním centru fary bylo krásným nenásilným
pZíspěvkem a pZíležitostí ke komorním rozhovorům s arcibiskupem a i mezi
sebou. Díky maminkám a babi�kám za pZípravu pohoštění! Myslím si, že
radotínská farní rodina se úkolu zhostila velmi dobZe – ode mne pochvala.

K radotínskému praporu:
Prapor má na podkladu barvy pražské arcidiecéze: �erná, zlatá, �erná. Uprostřed
je umístěn nový erb. Radotínský kostel má sice velmi dlouhou historii, ale jako
samostatná farnost je zde „pouhých“ něco přes sto let, a tak se při tvorbě erbu
převzaly některé symboly z erbu města Praha Radotín: modrá stopa je Mže
(Berounka), vidíme uprostřed městské hradby. 
Místo ozubeného kola (jako symbol průmyslového rozvoje města v posledním
století na městském erbu) je do erbu vložen klí� a me� jako atributy sv. Petra a
Pavla, patronů místního farního kostela. Uprostřed je zlatá lilie, která odkazuje
na řád cisterciáků ze Zbraslavi, kteří po dlouhá staletí tato území spravovali a
šířili zde křesťanskou myšlenku. Jeden pár střapců na šňůře s kloboukem je
atributem farnosti.

K praporu farnosti Třebotov: 
Prapor má tři vodorovné rovnoměrně rozdělené barevné pruhy: modrý pruh
připomíná Pannu Marii, bílá a �ervená připomíná svaté patrony našich kostelů.
Uprostřed je též umístěn nový erb. Prapor přesahuje svým obsahem území obce
Třebotov (s farním kostelem sv. Martina) a to proto, že v dnešním uspořádání
rozvoje okolí Prahy naprostá většina věřících této farnosti je z filiálních kostelů
Nanebevzetí Panny Marie v okresním městě ernošice, sv. Jáchyma a Anny v obci
Kosoř, sv. Kateřiny v obci Chote�. 
Vyjádření příslušnosti do jedné farnosti a jakési vyváženosti dnešního významu
jednotlivých �ástí farnosti, se přímo odráží v erbu farnosti, který je rozdělen na
�tyři pole s atributy světců těchto 4 zmíněných kostelů. Uprostřed zlatá lilie
odkazuje opět na řád cisterciáků, v jejichž duchovní správě se naše kostely
nacházely (do zrušení zbraslavského kláštera v r.1785). Jeden pár střapců na
šňůře s kloboukem je atributem farnosti.

Hubert Poul

Co mi tento den pZinesl? Myslím, že
povědomí o symbolice obsažené v praporech
a jeho propojení se životem farních
spole�enství je pro někoho těžko
uchopitelné. Ta symbolika je schovaná v
procesu žehnání praporů. Vlastní žehnání je
vlastně trvale platná pZímluva za ty, kdo pod
symboly doty�ného praporu žijí. Můžeme
mluvit o farním spole�enství. Políbení
praporu pZi žehnání pZináší naději o Kristově
lásce, a znamená, že Ježíš (prostZedníkem je
arcibiskup) se sklání a líbá svoji církev. To je
velmi osobní. Mně tento den pZinesl radost a
naději do pZíštích dnů. Symboly vždy pZinášejí
nějaká znamení.
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Návštěva Mons. Jana Graubnera v Radotíně byla příjemným obohacujícím
zážitkem pro nás všechny, ať už jsme s ním měli možnost popovídat či nikoli.
Jeho uklidňující vážnost, laskavou jemnost a schopnost s vlídností šířit Lásku
slovem a gesty jsme vnímali i na dálku. Ráda vzpomínám a děkuji mnohokrát
za dvojí požehnání našim dětem. Druhé proběhlo po mši během vycházení z
kostela, byl to pro moji maminku a mne jako o děti pečující osoby silný
zážitek. Pan arcibiskup pak mile přijal obrázek od mé dcerky a k oběma
dětem promlouval. Přijal každého z nás takového, jací jsme. Jeho zářící klid a
Láska upoutaly mé děti natolik, že nechtěly odejít domů dříve, než odejde
sám pan arcibiskup.

Darina Mašíková

Při návštěvě Mons. Jana Graubnera v naší farnosti jsem měla příležitost k
tomu, aby mi korunku na naší putovní svatyňce požehnal. Do své modlitby
zahrnul i všechny, které Panna Maria se svým Dítětem v náručí navštíví. Je to
pro mne velká čest ale i úkol, aby Panna Maria mohla skrze mne působit.
Ještě jednou díky.

Vlasta Potůčková a okruh č. 221
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Schönstattská Putovní svatyňka

Je to už nějaká chvíle, co nás schönstattská Panna Maria navbtívila u nás
doma prostřednictvím Putovní svatyňky. Cílem schönstattského hnutí je
aktivní apobtolát a aktivace katolíků v díle hlásání učení Ježíbe Krista. Panna
Maria se vydává na cestu k lidem, k rodinám prostřednictvím putovního
obrazu Třikrát podivuhodné Matky a Královny schönstattské.

Ráda na chvíle modliteb u svatyňky vzpomínám. Chtěla jsem u nás zavést
zvyk společného modlení tak, jak se se mnou modlívala má babička. Pro nás,
čtyřčlennou rodinu se dvěma malými kluky, je občas potíž posedět
dohromady u stolu. Jednoho večera vzal manžel sebit s modlitbami, který
jsme dostali spolu se svatyňkou a začal jej číst místo pohádkové knížky. Syn
nehybně seděl a bedlivě poslouchal! To je malý zázrak a já věřím, že krůček
po krůčku se jeho srdce dostane k Bohu blíž.

Dalbí radostný moment se stal, když jsem se svatyňkou dostala úkol založit
nový modlící kruh v Radotíně. Ten se má skládat ideálně z besti až deseti lidí.
Měla jsem obavy z toho, že nenajdu dostatečný počet zájemců. Koho se mám
zeptat? Na mysl mi příbly maminky, se kterými každý pátek docházíme s
dětmi na náboženství pro ty nejmenbí. Dostalo se mi velice vřelé odpovědi.
Začaly jsme si povídat a jejich znalosti o schönstattském hnutí a o svatyňkách
mě oslnily. Domů jsem tenkrát bla s radostí a odhodláním, že se to podaří.

Dnes již třetí radotínský kruh existuje díky skvělým maminkám, které se
pustily do organizace, ale také díky Panně Marii, která vedla mé kroky svou
přítomností u nás doma. A já se zase těbím na její návbtěvu.

Barbora Zavřelová

Slavnost svěcení praporů ve mě
zanechala mnoho krásných
okamžiků a měla jsem radost z
velkého množství skautských
dětí, kteří se aktivně zapojily i
přesto, že jim začaly jarní
prázdniny, za jejich statečnost
při stráži praporů, zpěvu,
nesení darů i ministrování.
Velký dík vbem.

Chtěla bych jebtě poděkovat
Vlastičce Potůčkové a sestře
Bernadettě, které nás podpořili
a vyzvali k utvoření 3. okruhu
Putovní svatyňky.

V Radotíně jsou dva okruhy.
Jeden vede Vlastička
Potůčková, druhý Zuzka
aindelářová. Vlastička si moc
přála, aby vznikl i třetí mezi
mladými. 

Slavnost svěcení praporů a
 požehnání svatyňky Panny Marie Schönstattské

Měla jsem možnost mít svatyňku několikrát u nás, vždycky nám jí Vlastička
půjčila, když jsme prožívali něco těžkého (pro mě v tu chvíli neřebitelného) a
vždy nám to velmi pomohlo - rozpletly se věci, něco se posunulo, zlepbilo,
prolomilo... Bylo to hodně silné a tak jsem ráda, že můžeme mít Svatyňku s
Pannou Marií pravidelně a ve společenství maminek, rodin, které mám tak
ráda a které se pravidelně v pátky scházíme na faře.

Na farní kávě jsme požádaly pana arcibiskupa Graubnera, jestli by svatyňky
mohl požehnat. Musím říct, že mě to také moc dojalo a najednou jako by se
svět na chvilku zastavil a člověk se ocitl v jiném časoprostoru, obklopen
láskou (a to i přes to velké množství lidí okolo) - nádherné... Moje maminka to
zachytila na fotografii, tak ji přikládám.

Eva Procházková

Stránky Farního zpravodaje jsou otevřené všem, těšíme se na vaše příspěvky.
Uzávěrka dalšího čísla je do pondělí 24.03., zpravodaj vyjde 29.03.2025

Za obsah příspěvků zodpovídají jejich autoři. Neoznačená fota jsou ilustrační. 
Texty neprocházejí odbornou jazykovou korekturou.

Změna programu bohoslužeb vyhrazena, aktuální informace vždy na 
www.trs-farnosti.cz 

Kontaktní osoba: R.D. JCLic. Mgr. Bc. Timotej Maria Pavel Vácha O.Praem.
e- mail: trs-zpravodaj@seznam.cz



Schönstattská Putovní svatyňka
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při stráži praporů, zpěvu,
nesení darů i ministrování.
Velký dík vbem.

Chtěla bych jebtě poděkovat
Vlastičce Potůčkové a sestře
Bernadettě, které nás podpořili
a vyzvali k utvoření 3. okruhu
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Exodus – Postní doba
Bratři,
od 5. března, tedy od Popeleční středy, startuje duchovní cvičení „Exodus –
Postní doba“. Jde o zkrácenou, ale rovněž náročnou formu Exodu 90. Texty
zde budou vycházet nikoli z 2. knihy Mojžíšovy, ale hlavně z knihy proroka
Jonáše, kterého vzpoura proti Pánu zavedla do temnoty v hlubinách moře. Z
ní ho Bůh vysvobodil k novému životu, a Jonáš tak mohl splnit své poslání.

Pojďte se tedy připojit k těm z vašich bratrů, kteří již jdou cestou Exodu 90
(podle webových stránek exodus.cz, na kterých naleznete veškeré
podrobnosti, by měly být výchozí biblické texty pro obě cesty od Popeleční
středy stejné). 

Scházíme se pravidelně každé pondělí od 19:15 hodin v sále radotínské fary,
kde se na vás těšíme. Případně napište mně (vladislav.hrebicek@email.cz) či
Petrovi (petr.vojtik@seznam.cz), popř. kontaktujte další bratry z Exodu 90 ve
svém okolí. 

Stejně jako v minulých výzvách se obracíme i na ženy, které mohou na toto
duchovní cvičení nasměrovat muže ze svého okolí:-)

Přejeme všem požehnané a oBOHAcující postní období Jubilejního roku 2025.

Za Exodus 90 Vladislav Hřebíček

Metanoeite – změnit smýšlení

Na popeleční středu se po čtení evangelia
žehná popel. Popel se dříve užíval i jako
čistící prostředek. Tedy k čištění. Jak názorné.
V našem případě vnitřní očištění.

Kde se tento popel vezme? Popel se připraví
ze spálených ratolestí žehnaných při Květné
neděli v předcházejícím roce.

Tato znamení nás vybízejí k vstoupení do
postní doby vědomě s touhou očistit vše, co
se za ten celý rok připletlo do našeho srdce a
poskvrnilo je. 

Tak do toho!
Hubert Poul
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CO D�LALA FARNÍ CHARITA V ROCE 2024?

Charita vznikla v roce 2018. Pomáhá jednotlivcpm a rodinám v nouzi.

Charita v roce 2024 podpořila jednu sociáln� slabou rodinu a tři maminky
samo~ivitelky:

• platbou krou~kp pro d�ti
• platbou školní dru~iny

• nákupem nových brýlí pro chlapce
• nákupem vánočních dárkp pro

maminku samo~ivitelku
• čerstvými a trvanlivými potravinami z potravinové banky

FCH spolupracovala od března 2022 do července 2025 s Potravinovou
bankou v Dubči. Za tu dobu jsme přivezli n�kolik set kilogramp čerstvých a

trvanlivých potravin.

TKS 2024  19 773 Kč
POSTNÍ ALMU}NA 2024  15 820 Kč

DARY OD SOUKROMÝCH DÁRCo  10 042 Kč

Srdečn� d�kujeme za vaši podporu a finanční dary.
Srdečn� d�kujeme za oblečení, boty pro d�ti a maminky a školní tašky pro

d�ti a mnoho dárkp pro potřebné.

<Amen, říkám vám, že cokoli jste udělali pro nejmenšího z těchto mých bratrů,
 to jste udělali pro mě=.

 (Mt 25,40)

Ka~dý z nás je povolán šířit radostnou zv�st evangelia – nejen slovy, ale
především ~ivotem.

Mo~ná si n�kdy kladete otázku: Jak mohu oslovit druhé? Jak sdílet svou víru
přirozeně a s láskou? Mo~ná máte obavu, ~e nebudete v�d�t, co říct, nebo se
vám zdá t�~ké mluvit o víře otevřen�. Nejste v tom sami!

Zveme vás na inspirativní setkání s jáhnem Jiřím Dyčkou, který nám pomp~e
najít cesty, jak předávat evangelium přirozen�, s respektem a bez
zbytečného ostychu. Společn� se zamyslíme nad tím, jak být sv�dky Kristovy
lásky v rodin�, mezi přáteli i v b�~ném ~ivot�.
Není třeba být dokonalí řečníci – stačí otevřené srdce a ochota nechat se vést
Duchem Svatým.

Pojďme se nechat povzbudit a inspirovat! Přijďte.
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Mladí pZátelé ve věku 16 až 30 let,

zveme vás na pouť do Yíma, která se koná ve dnech
 28. července až 3. srpna 2025. 

Jubilejní rok nabízí mimoZádnou pZíležitost zakusit, že Boží svatost nás může
proměnit, že můžeme obnovit svůj vztah s Bohem a s druhými lidmi. Tato

pZíležitost je nabídnuta každému z nás. 

Pro� si to nenechat ujít? Slovy ú�astnice setkání v Lisabonu:
 „Všem mladým, kteří budou někdy mít tu možnost, rozhodně doporučuju na

takové setkání vyrazit, je to fakt silný zážitek! Mladí jsme jen jednou, a co
zažijeme dnes, to už si navždy poneseme v srdcích.“

Neváhej, pZihlas se a vydej se s námi do Yíma! VěZíme, že pro každého z vás
má Bůh něco pZipraveného.

 PZihlašování je pouze do 18. bZezna 2025. 

Informace: https://www.svetovednymladeze.cz
 

o. Roman Kubín
 Zeditel Sekce pro mládež BK

Pouť do Yíma
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L e t o š n í  p o u ť  z a  d ě t i  a  m l á d e ž  b u d e  1 7 .  k v ě t n a .

 P o d r o b n ě j š í  i n f o r m a c e  b u d o u  u v e d e n y

 v  d a l š í m  č í s l e .
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Ohlášky farnosti

Nejnovější Poselství z Medžugorje, 25. února 2025

„Drahé děti! Ať vám tento jarní čas je podnětem k osobnímu obrácení, abyste se
svými životy modlily a milovaly Boha nade vše za všechny ty, kteří potřebují. Dítka,
buďte moje ruce míru a modlitby, buďte láska za všechny, kteří nemilují, nemodlí

se a nepřejí si mír. Děkuji vám, že jste odpověděli na mé pozvání. “
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BratZi a sestry,

vstupujeme opět do doby postní, která byla, je a bude vždy charakteristická
svoji kajícností, ke které patZí půst, modlitba a almužna. Yekl bych, že pro nás
by v letošním roce byl vhodný prostor zvláště pro půst od všeho, co nám
bere �as věnovat se více Bohu. Nechci podceňovat formu postu, kdy si
odZíkáme �ást jídla, ale ze zkušeností vím, jak si to mnoho lidí upravuje a
ospravedlňuje, že to pro ně není nic a nakonec se z postu stane karikatura.
Oblast �asu však vnímám velmi naléhavě. Jak �asto slýcháme, že někdo nemá
�as, nestíhá, potZebuje den prodloužit apod. Mít čas, to by bylo super!!!

Sta�í se zastavit a naplánovat si �as postu, udělat si prostě týdenní Zád v
době postní, opravdu si to napsat a sledovat, co v který �as bych měl dělat.
Zapsat jen opravdové nutnosti, bez kterých to nejde. Ur�itě sem nepatZí
různé hry, sledování sociálních sítí a �as strávený se svým mobilem, vydržíme
i bez kulisy televizního vysílání a je toho mnoho, co být prostě chvilku
nemusí. Naopak �as pro duchovní �etbu, modlitbu a sebezdokonalování
nebo sebevzdělávání ve víZe, tedy prohloubení vztahu s Bohem, to potZebuje
každý z nás. Poslední týdny mě pZesvěd�ily o tom, jak málo víme, respektive
známe, protože každý věděl, jak věci mají být a všichni by vše dělali úplně
jinak. Umíme velmi dobZe hodnotit a kritizovat, ale v Písmu svatém k tomu
ospravedlnění nenajdeme. PZál bych si, abychom v této milostiplné době
postní poznali své slabosti a nedostatky, které nás vedou k hZíšným skutkům.
Využít tento čas k sebereflexi svého života víry, přiblížit se více k
našemu Pánu a zamilovat si čas v Jeho přítomnosti.

PZeji všem, abychom na konci doby postní neZekli, tolikrát opakovanou větu:
„Ta doba postní mi nějak protekla mezi prsty a už je po ní.“
Na cestě k dokonalosti vám ze srdce žehnám

Timotej Maria

Farní zpravodaj
�íslo 3/2025

 01. 03. 2025

V týdnu od 01. 03. 2025 se modlíme za farnost a zvláště pamatujme na: 
TZebotov –Kolací; Radotín – Kuralovy; ernošice – Petra Urbance
V týdnu od 08. 02. 2025 se modlíme za farnost a zvláště pamatujme na: 
TZebotov – Kubátovy; Radotín – HZebí�kovy; ernošice – Pechovy
V týdnu od 15. 02. 2025 se modlíme za farnost a zvláště pamatujme na: 
TZebotov – Sr. Kláru; Radotín – Gabesamovy; ernošice – Alžbětu Svobodovou
V týdnu od 22. 02. 2025 se modlíme za farnost a zvláště pamatujme na: 
TZebotov – Ucha�ovy; Radotín – Martínkovy; ernošice – Vlaďku Mou�kovou
V týdnu od 29. 03. 2025 se modlíme za farnost a zvláště pamatujme na: 
TZebotov – Endersovy; Radotín – Novákovy (ul. Na Benátkách); ernošice – Rybi�kovy

ŘÍMSKOKATOLICKÉ FARNOSTI  
RADOTÍN A TŘEBOTOV

Moudrost dává moudrému větší sílu, než jí má deset vládců v městě. Jistě není
nikdo tak spravedlivý na zemi, že by dělal jenom dobro a nikdy nehřešil. Také si
nevšímej žádných tlachů, které se mluví, abys neslyšel svého služebníka, jak tě
pomlouvá. Sám dobře víš, že mnohokrát i ty jsi pomlouval druhé.

Kaz 7. 19-22


